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Experts aposten per la col·laboració
publicoprivada en ‘Big Data’ en salut
Destaquen el gran potencial del projecte VISC+, de l’AQuAS, que Salut ha aprovat recentment

La Jornada SciCloud“Big Data i Salut”,
organitzada per l’empresa Mind the
Byte, va servir per posar sobre la taula
el debat actual al voltant de la tecnolo-
gia Big Data aplicada en salut, l’accés i
protecció de dades, l’ús d’aquestes
dades i els seus destinataris. Un dels
temesmésrellevantsde la jornadavaser
el projecte VISC+. Segons Ramon
Maspons, coordinador d’innovació de
l’Agència de Qualitat i Avaluació
Sanitàries de Catalunya (AQuAS), “les
noves línies europees posen l’enfoca-
ment en la col·laboració amb el sector
privat”. Com a exemple, Maspons va
citar el projecte VISC+, de l’AQuAS, que
implica la venda de dades anonimitza-
des de pacients a centres d'investigació
i que,actualment,arran de l'oposició de
la majoria de grups parlamentaris, està
nomésdestinatalscentresCerca,ésadir,
centresderecercapúblicspertanyentsa
la Generalitat i a les universitats de
Catalunya.“Aquest fet dificulta enorme-
ment la possibilitat d’accedir a fons de
finançament europeu”, va dir Maspons.

D’altra banda, segons Maspons, el
Fons Europeu de Desenvolupament
Regional (Feder) “avala que els nous
mecanismes d’investigació de la tecno-
logia Big Data aplicada en salut passin
per una col·laboració, des del punt de
vista del finançament, entre el sector
públic i el sector privat”.

Per la seva banda, Arcadi Navarro,
director del Departament de Ciències
Experimentals i de la Salut de la Univer-
sitat Pompeu Fabra, també es va referir
al projecteVISC+ i va destacar el fet que
la comunitat científica hagués estat
capaç de convèncer la classe política de
la necessitat de tirar endavant un
projected’aquestaenvergadura.“Tenim

l’obligació moral de tirar-ho endavant
perquè té un gran potencial”.

I també va parlar de la genòmica en el
context del Big Data.Pel que fa a l’accés
i ladisponibilitata lesdadesdepacients,
Navarro es va mostrar contundent. “En
el cas del Big Data genòmic, més que
lluitar per evitar-lo,hem d’implementar
mesures per apaivagar-ne les possibles

conseqüències negatives. Hem de legis-
lar perquè l’ús que es faci de les dades,
un cop es facin públiques, no tingui
relació amb discriminacions per malal-
ties,origenètnic,etc.”.Navarrovadesta-
car la importància de la gran quantitat
d’informació que se’n pot extreure del
Big Data i, com a exemple, va citar el
projecte Genoma Humà.

Ramon Maspons; Alfons Nonell, CEO a Mind the Byte; Enric I. Canela, vicerector de política científica de la UB; Alexandre Perera, de la UPC i Xavier Testar, de la UB / Irene Espelta.
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MC al·lega que al consorci de Lleida hi haurà falta de control

La constitució del nou consorci sanitari
deLleidacontinuaaixecantpolèmica.El
passat 27 de març, el Departament de
Salut va emetre el tràmit d' informació
pública on explica la proposta d’acord
del Govern per autoritzar el projecte de
constitució del Consorci Sistema
Integral de Salut Lleida (SIS Lleida). En
resposta a aquest nou pas endavant, el
sindicat Metges de Catalunya (MC) va
presentar al·legacions contra aquesta
proposta amb l’objectiu d’aturar el
projecte.

Des d’MC es tem que el procés de
laboralització que es vol imposar
mitjançant la introducció d'una figura
jurídica com la del consorci pugui
comportarunapèrduadetransparència
i d'imparcialitat en el processos de
contractació. Segons Isabel Tarruella,
delegada d’MC a Lleida,“sobre la figura
jurídica d’un consorci no es pot tenir el
mateix control que es té actualment de

l’ICS, perquè amb el nou ens ja no hi
haurà un control parlamentari, ja no hi
haurà un control previ de despesa sinó
uncontrolaposterioride ladespesa;per
aixòvolemquesigui l’ICSquihogestioni.

La figura jurídica del consorci
Tarruella recorda que amb el projecte
d’instrucció 05/2015, aprovat recent-
ment, pel qual s'autoritza l'activitat
privada en centres públics, “el nou
consorci encara ho tindrà més fàcil, i la
transparència encara perilla més”. I en
referènciaa lagestiódelnouens,Tarrue-
lla destaca que “la nova empresa serà
pública, amb diners públics, però quan
elshipreguntesper lagestiónos'acaben
de definir”.

Una de les observacions que fa el
sindicat en el seu escrit d’al·legacions
és que l’actual model organitzatiu
sanitari “ja disposa de mecanismes
suficients per aconseguir una gestió
més racional i eficient, mitjançant
actuacions de reestructuració,simplifi-
cació i descentralització dels seus

òrgans”, sense necessitat de crear
noves entitats. MC expressa, un cop
més, la seva preocupació pel fet que la
intenció d'aconseguir una retallada en
la despesa,per part de l'Administració,
pugui significar una retallada de llocs
de treball, de drets adquirits per part
dels professionals i de serveis per als
usuaris. “No han pogut desmentir
aquests riscos amb argumentacions
convincents”, va dirTarruella.

LadelegadadeMCaLleidatambécreu
que la faltade transparènciaqueaparer
seu envolta el procés de constitució del
SIS Lleida pot repercutir en una preca-
rització laboral ja que contribueix a la
“hipertròfia organitzativa”, amb el
consegüent increment de càrrecs.
Segons Tarruella, aquest fet també pot
repercutiren lapèrduade llocsdetreball
a través de les retallades de personal i
creu que això pot tenir conseqüències
negatives ja que “el fet que no hi hagi
personal suficient es tradueix en un
increment de les llistes d'espera, es fan
menys visites i s'opera menys”.

Isabel Tarruella, delegada del sindicat Metges de
Catalunya a Lleida.
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